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صنعت و معدن

مرحله دوم تامين پارچه موردنياز 
صنعت پوشاک عملياتي شد

ب��ه هم��ت کارگ��روه تامين م��واد اوليه پوش��اک و در مرحله 
دوم توزي��ع پارچه موردني��از توليدکنندگان اين صنعت، انواع 
پارچه هاي جين، کتان، پيراهن، مانتويي، آستري و لاي چسب 
تامين ش��د و در مرحله آماده براي عرضه قرار گرفت. رئيس 
کارگروه تامين مواد اوليه پوش��اک در تهران در گفت و گو با 
ايرنا گفت: توزيع اين مرحله از پارچه موردنياز توليدکنندگان 
طي روزهاي آينده انجام خواهد شد. ابراهيم درستي تاکيد کرد: 
اين مواد اوليه با ارز نيمايي )س��امانه زير نظر بانک مرکزي( 
توسط برخي واردکنندگان تامين شده است و با قيمت زير نرخ 
بازار در اختيار توليدکنندگان قرار مي گيرد. وي همچنين اعلام 
کرد: حدود يک هزار و 100 تن نخ موردنياز توليدکنندگان نيز 
اينک در مرحله تامين و واردات اس��ت که آن هم با نرخ زير 
قيمت بازار پس از فراهم شدن مقدمات در اختيار توليدکنندگان 
ق��رار خواه��د گرفت و کمک بس��ياري به ايجاد تعادل در اين 

بازار مي کند. 

تکذيب دو شايعه مبني بر غيراستاندارد بودن 
"محصولات غذايي"

دو شايعه منتشر شده در فضاي مجازي مبني بر استاندارد نبودن 
برخي فرآورده هاي گوشتي و نيز ويروسي بودن برخي دلسترها 
از س��وي اداره کل اس��تاندارد تهران تکذيب ش��د. محمودرضا 
طاهري - مديرکل اس��تاندارد اس��تان تهران - در گفت وگو با 
ايس��نا، با اش��اره به اين که هر از چند گاهي در فضاي مجازي 
ش��اهد انتشار ش��ايعه هاي مختلفي در خصوص غير استاندارد 
بودن برخي محصولات غذايي هس��تيم، گفت: در اين رابطه 
مردم صرفا به اخبار تاييد شده از سوي سازمان استاندارد توجه 
کنند و به ش��ايعات توجهي نداش��ته باش��ند. وي ادامه داد: غير 
اس��تاندارد بودن محصولات مختلف همواره توس��ط اداره کل 
اس��تاندارد تهران اعلام ش��ده اس��ت و مردم تنها به اخبار مورد 
تاييد از سوي اين اداره کل اکتفا کنند. مديرکل استاندارد استان 
تهران همچنين با اش��اره به دو ش��ايعه مربوط به غير استاندارد 
بودن 1۸ فرآورده گوش��تي و نيز ويروس��ي بودن دلسترهايي با 
طع��م انگ��ور و انار، بيان ک��رد: اين مطالب مورد تاييد اداره کل 
استاندارد تهران نيست و صرفا شايعه است و از سوي سازمان 

استاندارد تکذيب مي شود.

دستورالعمل رصد کالا در زنجيره تجاري کشور 
ابلاغ شد 

وزير صنعت ، معدن و تجارت دستورالعمل رصد کالا در زنجيره 
تجاري کشور را ابلاغ کرد.  به گزارش شاتا ، اين دستورالعمل 
در جه��ت تحق��ق م��وادي از قانون مبارزه با قاچاق کالا و ارز و 
راه اندازي سامانه هاي الکترونيکي و هوشمند جديد مورد نياز 
ب��راي نظ��ارت بر فرآين��د واردات ، صادرات ، حمل ،  نگهداري و 
مبادله کالا و ارز تدوين شده است. اين دستورالعمل همچنين 
به منظور ش��فاف و روان س��ازي نظام توزيع و قيمت گذاري و 
روزآمد سازي شيوه هاي نظارت بر بازار و مصوبات ستاد تنظيم 
بازار که در بند 23 سياس��تهاي اجرايي اقتصاد مقاومتي بر آن 

 تاکيد شده است تدوين و ابلاغ شد .

اخبار کوتاه

گروه صنعت و معدن: بانک مرکزي در بخش�نامه جديد خود،نحوه 
بازگشت ارز حاصل از صادرات به چرخه  اقتصادي کشور را ابلاغ کرد، 
در اين بخش�نامه تمام صادرکنندگان مکلف به ارائه تعهد برگش�ت 
ارز هس�تند و بانک مرکزي مکلف اس�ت صرفاً براي واردات کالا و 
خدم�ات صادرکنندگان�ي، تامي�ن ارز کن�د که نحوه بازگش�ت ارز به 
چرخه اقتصادي مطابق ساختار تعيين شده در دستورالعمل اين بانک 
باش�د. برخ�ي صاحبنظران حوزه ص�ادرات معتقدند صادرکنندگان 
کوچک و متوس�ط از بخش�نامه جديد بازگش�ت ارز صادراتي صدمه 

جدي مي بينند.
به گزارش باشگاه خبرنگاران جوان،در اين بخشنامه صادرکنندگاني 
که تا يک ميليون يورو از فروش ارز در سامانه نيما معاف هستند.
بيش از يک ميليون يورو تا س��ه ميليون يورومکلف اند ۵0 درصد 
ارز صادراتي را به سامانه نيما واگذار کنند.بيش از سه ميليون يورو 
تا ده ميليون يورو،مکلف اند ۷0 درصد ارز صادراتي را به س��امانه 
نيما" بازگردانند و در نهايت صادرکنندگاني که بيش از ده ميليون 
يوروصادرات دارند،موظفند ۹0 درصد ارز صادراتي را در "س��امانه 

نيما" عرضه کنند.
صدور بخشنامه علي رغم مخالفت ها ���

محم��د لاهوت��ي جزاولين کس��اني بود که به دس��تورالعمل بانک 
مرکزي واکنش نشان داد و در گفت وگو با رسانه ها با انتقاد از مفاد 
دس��تورالعمل اخير بانک مرکزي درباره نحوه بازگش��ت ارز حاصل 
صادرات به چرخه اقتصادي کشور، گفت: اين بخشنامه علي رغم 
مخالفت ها صادر شد. اگرچه قبل از صدور آن؛ جلسه اي بين بانک 

مرکزي و اتاق بازرگاني ايران برگزار شده بود.
رئيس کنفدراس��يون صادرات ايران با بيان اينکه در جلس��ه مذکور 
توافقات کلي در مورد مفاد بخش��نامه انجام نش��ده بود، افزود: در 
آن جلس��ه نقطه نظرات مطرح و پس از آن هم مکاتبه اي توس��ط 
کنفدراسيون صادرات ايران با رئيس کل بانک مرکزي انجام و در 

آن اشکالات اين موضوع مطرح شد.
وي با اشاره به بخشنامه ۹۷٫۶٫20 با عنوان دستورالعمل و ضوابط 
اجراي��ي رف��ع تعه��د ارزي صادرکنندگان و برگش��ت ارز حاصل از 
صادرات کالا به چرخه اقتصادي کشور، اظهار کرد: اين بخشنامه 
برگش��ت ارز را من��وط ب��ه ۵ روش براي صادرکنندگان کرده بود و 
فقط صادرکنندگان پتروشيمي و فلزات رنگين ملزم به ارائه ارز در 
سامانه نيما بودند و بقيه صادرکنندگان مجاز بودند خارج از سامانه 

نيما به ۵ روش تعهد ارزي خود را ايفا کنند.
لاهوت��ي گف��ت: اما در بخش��نامه جديد بان��ک مرکزي در رابطه با 
نح��وه بازگش��ت ارز حاصل از صادرات ب��ه چرخه اقتصادي، کليه 

صادرکنندگان بيش از يک ميليون يورو را موظف کرده که بخشي 
از ارز صادرات��ي خ��ود را در س��امانه نيم��ا عرض��ه کنند و همچنين 
صادرکنن��دگان بي��ش از 10 ميليون يورو بايد ۹0 درصد ارز حاصل 

از صادرات خود را در اين سامانه عرضه کنند.
وي با بيان اينکه اين امر ممکن اس��ت براي ش��رکت هاي بزرگ 
مثل پتروشيمي ها امکان پذير باشد، بيان کرد: اما از آنجا که وجهي 
در اختي��ار صادرکنن��دگان کوچک و متوس��ط قرار نمي گيرد و بايد 
وجوه صادراتي را براي فروش��ندگان کالا در ايران، توس��ط همان 
شرکت هاي خريد کالا، حواله کنند؛ امکان پذير نيست و براي آنها 

مشکل ايجاد مي کند.
لاهوتي گفت: نقد ديگري که براي بخش��نامه اخير بازگش��ت ارز 
حاصل از صادرات وجود دارد، اين اس��ت که صادرکنندگان بزرگ 
بخ��ش خصوص��ي که بطور عمده در ح��وزه صنايع غذايي فعاليت 
مي کنند و صادراتي بيش از 10 ميليون دلار دارند ، اگر قرار باش��د 
ارزش��ان را در س��امانه نيما و با نرخ نيمايي بفروش برس��انند با توجه 
ب��ه اينک��ه م��واد اوليه خ��ود را در داخل و با قيمت ارز بازار آزاد تهيه 

مي کنند، با مشکل جدي مواجه مي شوند.
 رئي��س کنفدراس��يون ص��ادرات ايران اظهار ک��رد: بروز هر گونه 
مش��کلي در اي��ن واحده��اي توليدي – صادرات��ي که بطور عمده 

اشتغال چند هزار نفري دارند، هم منجر به کاهش صادرات و هم 
منجر به افزايش بيکاري مي شود.

لاهوتي گفت: با توجه به اينکه اين بخش��نامه جايگزين بخش��نامه 
۹۷٫1٫21 ش��ده اس��ت يعني قانون عطف به ما س��بق شده و اين 
گونه تصميمات ضمن خدشه بر فضاي کسب و کار باعث مي شود 
فعالان اقتصادي به دليل دغدغه از تصميمات جديد که شرايط ما 

قبل خود را نيز شامل مي شود، از فعاليت خود بکاهند.
رئي��س کنفدراس��يون صادرات ايران بي��ان کرد: امروز مي خواهيم 
قانوني را اجرا کنيم که صادرکننده ۸ ماه و يا کمتر از آن صادراتش 
را انجام داده و اگر مي دانست شرايط اين گونه برايش رقم مي خورد 
بهتر مي توانست تصميم به ادامه فعاليت يا توقف کار خود بگيرد. وي 
ضمن تاکيد بر برگش��ت ارز حاصل از صادرات به چرخه اقتصادي 
کشور گفت: با مکانيزم هاي ايجاد شده مشکلات بيشتر مي شود.

لاهوتي افزود: البته اگر بانک مرکزي موفق ش��ود نرخ ارز نيما و 
نرخ ارز بازار آزاد را يکس��ان کند و عملا بازار ثانويه ش��کل بگيرد 
و ن��رخ ارز مح��دود ب��ه دو ن��رخ ارز بازار ثانوي��ه و ارز ۴200 توماني 
شود، آنگاه مشکلات اين قبيل بخشنامه ها هم کمتر مي شود، اما 
مش��روط بر اينکه الزام بازگش��ت ارز به س��امانه نيما وجود نداشته 
باشد و صادرکننده بتواند با اظهارنامه صادراتي ارز را به واردکننده 

تحويل دهد.

دوش  ب�ر  مضاعف�ي  هزينه ه�اي  ارزي،  پيمان س�پاري  ���
صادرکنندگان مي گذارد

 حميدرض��ا نب��ي زاده فعال حوزه صادرات در گفت وگو با خبرنگار 
صنعت،تجارت و کش��اورزي ،گفت: به دليل نياز دولت و اقتصاد 
کلان کش��ور به تأمين ارزي مي بايس��ت ارز حاصل از صادرات به 
چرخ��ه اقتصاد بازگردد.وي افزود: ام��ا از ديدگاه صادرکنندگان، 
پيم��ان س��پاري ارزي، هزينه ه��اي مضاعف��ي را روي دوش 
صادرکنن��دگان مي گ��ذارد و در نتيج��ه صادرکنندگان مجبورند 
در بخش هزينه اي ارزش��ان را با قيمت هاي س��امانه نيما تنظيم 
کنند.نب��ي زاده تأکي��د کرد: در بخش صادرات بايد صادرکنندگان 
کوچک بخش خصوصي از صادرکنندگان بزرگ دولتي جدا شوند؛ 
صادرکنندگان پتروش��يمي و فلزات بخ��ش عمده اي از صادرات 
م��ا را ب��ه خ��ود اختص��اص داده اند و زماني که بررس��ي مي کنيم 
خواهيم ديد اين ش��رکت هاي بزرگ خصولتي حداکثر 30 درصد 
ارز خود را به س��امانه نيما بازگردانده اند.اين فعال حوزه صادرات 
اضاف��ه ک��رد: اين موضوع نش��ان مي دهد که ق��درت چانه زني و 
لابي گري ش��رکت هاي بزرگ دولتي بالاس��ت و به خود اجازه 
مي دهند بر خلاف قوانين و دستورالعمل هاي مصوب عمل کنند 
اما صادرکنندگان خرده پا که اغلب از بخش خصوصي هس��تند، 
قدرت کمتري داشته و معمولًا همه کاسه و کوزه هاي اين بخش 
بر س��ر آنها خراب مي ش��ود. وي گفت: برآورد من به عنوان کسي 
که در حوزه صادرات دخيل است، اين است که اگر در کوتاه مدت 
و حت��ي بلن��د مدت روند کنوني در ص��ادرات ادامه يابد، صادرات 
بخش خصوصي که ميزان ۵ ميليون دلار اس��ت کاهش يافته و 
حتي به صفر نزديک مي ش��ود. نبي زاده با ضروري خواندن چاره 
انديشي در حوزه پيمان سپاري ارزي تأکيد کرد: دستورالعمل هاي 
جديد موارد تازه اي را ابلاغ کرده اس��ت و تس��هيلاتي را در اختيار 
صادرکننده قرار داده است اما بايد در نظر داشت که صادرکنندگان 
کوچک بخش خصوصي توانايي زيادي نداش��ته و مش��تري آنها 
مشتري هاي بزرگي نيستند که مطمئن باشند، در نتيجه با اولين 
نوس��انات فروش��نده ايراني را رها کرده و س��راغ رقباي خارجي ما 
مي روند. اين فعال حوزه صادرات يادآوري کرد: بروکراس��ي هاي 
سخت داخلي موجب کاهش سرعت صادرکنندگان شده است و 
اين موضوع ناخودآگاه به مشتريان خارجي منتقل شده و متأسفانه 
ش��اهديم ک��ه رقب��اي ما همچون ترکيه ب��ه راحتي جاي ما را در 

بازارهاي جهاني مي گيرند.

انتقاد کارشناسان از بخشنامه جديد بانک مرکزي ادامه دارد؛

 صادرکنندگان کوچک درتله پیمان سپاری ارزی

پیگیري مشکل تامین مواد اولیه افزايش 13/5درصدي صادرات غیرنفتيذخاير کالايي بیش از نیاز کشور است
وزي��ر صنع��ت، مع��دن و تجارت در 
حاشيه بازديد از انبار کالاهاي اساسي 
در اط��راف تهران از اتخاذ تمهيدات 
لازم ب��راي تامين مايحتاج ضروري 
مردم در مواقع ضروري خبر داد و اين 

ذخاير را بيش از نياز کشور معرفي کرد.
ب��ه نق��ل از ش��اتا، رضا رحماني در جم��ع خبرنگاران گفت: 
خوش��بختانه ظرفيتي که امروز در س��وله ها و انبارها وجود 
دارد ، ب��راي تنظي��م بازار در هر منطقه اي قابل دسترس��ي 
ب��وده و ع��لاوه ب��ر اين اگر مناطقي اين امکانات را نداش��ته  
باشند امکانات ريلي و حمل و نقل جاده اي نيز فراهم است 
و مي تواند در مواقع ضروري همه کش��ور را تحت پوش��ش 

قرار دهد.  

سرپرس��ت س��ازمان توس��عه تجارت 
گفت: صادرات در هفت ماه امس��ال با 
عب��ور از م��رز 2۷ ميليارد دلار، نس��بت 
به مدت مش��ابه پارس��ال، 13.۵ درصد 

رشد داشت.
به گزارش تجارت به نقل از صدا وسيما، محمدرضا مودودي با 
حضور در تحريريه بخش خبري 21 شبکه يک سيما افزود: در 
راستاي سياست هاي اقتصاد مقاومتي و نگرش برون گرايي که 
لازمه توسعه صادرات است از سال 13۹۴ مشوق هاي صادراتي 

دوباره احياءشد و در دستور کار دولت قرار گرفت.
وي ادامه داد: بخش��ي از اين مش��وق ها پرداخت ش��د و پارسال 
پرداختي نداش��تيم اما امس��ال دوباره اين بحث مطرح و ابلاغ 

شد. 

سرپرس��ت س��ازمان صنايع کوچک و 
شهرکهاي صنعتي ايران گفت: فلسفه 
وجودي ما اين است که با بهبود مستمر 
فضاي کسب و کار، هر روز به رونق يک 
واح��د توليدي کمک کنيم. به گزارش 

ايلنا ، محس��ن صالحي نيا در نشس��ت هم انديش��ي با اعضاي 
هيات مديره و مديران عامل شرکت هاي خدماتي شهرکهاي 
صنعت��ي اس��تان تهران با بي��ان اين مطلب، افزود: همه تلاش 
ما در اين راستا است که واحدهاي توليدي فعال باشند و چرخ 
تولي��د ب��ه صورت منظم و با تم��ام قدرت بچرخد. وي تصريح 
کرد: هماهنگي با دستگاه هاي مرتبط با واحدهاي توليدي مانند 
سازمان محيط زيست را براي حل و فصل مسايل و مشکلات 

فراروي واحدهاي توليدي در دستور کار قرار خواهيم داد.

 گروه تجارت: ترانزيت ساليانه 10 ميليون تن بار 
و کالا به همراه جابجايي چهار ميليون مسافر، از 
ظرفيت هاي خط آهن قزوين - رشت - انزلي در 
کريدور بين المللي شمال - جنوب است که هفته 
گذش�ته تا مس�ير رش�ت به بهره برداري رسيد. 
تکميل اين پروژه ملي کشور که از مسير قزوين 
به رش�ت ارزش حدود چهار هزارميليارد توماني 
دارد، از نظ�ر حم�ل و نق�ل ب�ار و مس�افر و اتصال 
اس�تان گيلان به ش�بکه ريلي، ايجاد يک کريدور 
ريلي بين المللي در مس�ير ش�مال به جنوب براي 
صادرات و ترانزيت کالا از خليج فارس به طرف 
اروپا، روسيه و کشورهاي آسياي ميانه از اهميت 

زيادي براي ايران برخوردار است.
به گزارش ايرنا، طول اين خط ريلي از قزوين تا 
انزلي 20۵ کيلومتر است، اما با مجموع خطوط 
اصلي و ايستگاهي در مجموع 31۷ کيلومتر بايد 
خط آهن ساخته شود که اکنون 1۶۵ کيلومتر آن 
به صورت آزمايشي افتتاح شده و ادامه آن به بندر 

انزلي با سرعت بيشتري در دست اقدام است.
مديرعامل ش��رکت ساخت و توسعه زيربناهاي 
حمل ونقل هفته گذشته در زمان افتتاح خط آهن 
قزوين - رشت در مسير کريدور شمال - جنوب 
گفت: با تکميل خط آهن بين رش��ت تا آس��تارا، 
هزين��ه حم��ل بار در اين مس��ير بين المللي بين 

آسيا تا اروپا 30 درصد کاهش مي يابد.
خ��ط آه��ن 1۶۵ کيلومتري قزوين - رش��ت به 
ص��ورت ي��ک خطه براي حمل بار و مس��افر از 
ايس��تگاه سياه چش��مه در قزوين آغاز و با عبور 
از منطق��ه کوهين، لوش��ان، منجي��ل، رودبار و 

امامزاده هاشم به شهر رشت مي رسد.
۵0 درصد اين خط در دش��ت ، 10 درصد آن در 
تپ��ه ماهور و ۴0 درصد در مناطق کوهس��تاني 
ق��رار دارد و ۸0 پ��ل ب��ه طول 13 هزار متر و ۵3 
متر و تونل به طول 22 هزار متر از مش��خصات 

فني اين پروژه ملي است.
رئيس س��ازمان برنامه و بودجه نيز چهارش��نبه 
گذش��ته در زمان افتتاح افتتاح آزمايش��ي خط 
آهن قزوين - رش��ت گفت: اگر اين خط ريلي 
ب��ه بندرانزلي وصل ش��ود و زمين��ه تبادل کالا 
را فراه��م کن��د، آنگاه ب��ه بهره مندي اقتصادي 

رسيده ايم.
»محمدباقر نوبخت« افزود: اتصال راه آهن به 
رشت اگر چه کار بزرگي بود، اما کافي نيست و 

دولت هدف بزرگتري در نظر دارد.
وي، قطعه رشت به انزلي در ادامه اين خط ريلي 

را نيز مهم دانس��ت و ادامه داد: زيرس��اخت ها در 
بخش هايي از اين مسير فراهم شده و براي ريل 
گذاري مهياست اما بايد تملک اراضي نيز انجام 
شود؛ براي ما مهم آن است که اين راه آهن به 

دو بندر شهرستان انزلي وصل شود.
»بايد ريل را تا جايي برس��انيم که بار از کش��تي 
مس��تقيم روي قط��ار تخليه و بارگيري ش��ود؛ 
خوش��بختانه مس��ير رش��ت به انزلي تا آستارا، 
مش��کلات مس��ير قزوين به رشت را ندارد زيرا 
۴0 درصد از مس��ير قزوين به رش��ت کوهستاني 

بود.
ب��ه گفته رئيس س��ازمان برنام��ه و بودجه، بايد 
اعتبارات سالانه براي اين پروژه در نظر گرفته 
شود. »توافق شده که ۶0 ميليارد تومان تا پايان 
امس��ال براي آغاز پروژه رش��ت به انزلي اعتبار 

تزريق شود.«
عمليات ريل گذاري اين محور از س��ال 13۹1 
آغاز ش��د و با تکميل آن اکنون اين مس��ير ريلي 
که مرکز اس��تان گيلان را به ش��بکه سراسري 
ريلي کش��ور متصل مي کند، آماده بهره برداري 

است.
پل ش��اهرود در مس��ير خط آهن قزوين - رشت 
ب��ه ط��ول ۶00 متر با معم��اري قديمي يکي از 

زيباتري��ن س��ازه هاي اين خط ک��ه با هزينه اي 
معادل 1۴0 ميليارد ريال توسط شرکت خدمات 
مهندس��ي خ��ط و ابنيه راه آه��ن در کنار آزادراه 

قزويت - رشت ساخته شده است.
خط آهن 1۶۴ کيلومتري قزوين - رش��ت، در 
قالب هش��ت قطعه س��اخته ش��ده و از ايستگاه 
سياه چشمه به سمت رشت جدا شده است. اين 
مس��ير ريلي، از ايس��تگاه سياه چشمه تا ابتداي 
ايستگاه کوهين به طول 30 کيلومتر يک خطه، 
از ايستگاه کوهين تا ايستگاه لوشان به طول ۴0 
کيلومتر دو خطه و از ايس��تگاه لوش��ان تا انتهاي 

مسير يک خطه است.
در س��اخت اين خط آهن ۵3 دس��تگاه تونل به 
ط��ول 22 کيلومت��ر، ۶2 دس��تگاه پل خاص به 
ط��ول ۹ کيلومت��ر و پن��ج ايس��تگاه در کوهين، 
لوش��ان، منجيل، رس��تم آباد، امام زاده هاشم و 

رشت ساخته شده است.
براي ساخت خط آهن قزوين - رشت 1۴ ميليون 
مترمکع��ب خاکري��زي، 1۸ ميليون مترمکعب 
خاکب��رداري و ي��ک و نيم ميلي��ون مترمکعب 
بتن ري��زي ش��ده و حداکثر س��رعت قطارهاي 
باري 120 و مسافربري 1۶0 کيلومتر در ساعت 
خواهد بود و قرار اس��ت تا 2 ماه آينده جابجايي 

مسافر در اين مسير آغاز شود.

 کاهش ���11 هزار کيلومتري مس�ير آس�يا به 
اروپا

در رابطه با اهميت اين خط ريلي، عضوکميسيون 
عمران مجلس ش��وراي اسلامي در گفت وگو با 
ايرنا اظهارداش��ت: با اتصال خط آهن رش��ت - 
قزوين به بندرانزلي زمان ترانزيت و حمل کالا 
از آس��يا ب��ه اروپا از طري��ق خليج فارس 22 روز 

کمتر مي شود.
»حس��ن خس��ته بند« افزود: در صورتي که در 
کريدور ش��مال - جنوب با خط آهن قزوين - 
رشت به انزلي و از آنجا به آستارا متصل شود، 11 
هزار کيلومتر مسير آسيا به اروپا کاهش مي يابد 
و اين ضرورت بزرگي براي توس��عه ترانزيت در 

ايران است.
وي با بيان اينکه توسعه خطوط ريلي و ترانزيت 
کالا توس��ط ش��بکه ريلي در کريدور ش��مال - 
جن��وب براي اي��ران اهميت زيادي دارد، گفت: 
ب��ا تکميل اين مس��ير هزينه هاي حمل کالا از 
آس��يا ب��ه اروپا بين 3۸ ت��ا ۵0 درصد نيز کاهش 

خواهد يافت.
نماينده مردم انزلي در مجلس تاکيد کرد: کاهش 

هزينه ه��اي حم��ل و نقل به هم��راه امنيت در 
جابجايي کالا از مهمترين مزيت هاي توس��عه 
شبکه ريلي است و در سال هاي اخير به ويژه در 
دولت دوازدهم تکميل خط آهن رشت - قزوين 

با سرعت بيشتري دنبال شد.
اين عضو کميسيون عمران به ضرورت استفاده 
از توانمندهاي بخش خصوصي در صنعت حمل 
ونقل ريلي اشاره کرد و و افزود: در سال هاي اخير 
دولت در زير س��اخت هاي ريلي سرمايه گذاري 
خوب��ي انجام داده اس��ت؛ ضم��ن اينکه بخش 
خصوص��ي داخلي و خارج��ي مي تواند در حوزه 
تامين ناوگان و يا ش��رکت هاي ريلي س��رمايه 
گذاري هاي خود را توس��عه دهد. نماينده مردم 
انزلي در مجلس ش��وراي اس��لامي ادامه داد: تا 
چند سال پيش پيشرفت فيزيکي اين خط آهن 
ح��دود 23 درص��د بود اما دول��ت تدبير و اميد با 
جدي��ت اي��ن خط آهن را تکميل کرد و با افتتاح 
آزمايش��ي، در آينده ش��اهد تردد بار و مسافر در 

اين مسير ريلي خواهيم بود.

��� صنع�ت ريل�ي نيازمن�د س�رمايه گ�ذاري 
سنگين

عضو کميسيون کشاورزي، آب و منابع طبيعي 
نيز در گفت وگو با ايرنا اظهارداش��ت: تضمين 
س��ود س��رمايه گذاري و بازگشت آن در افزايش 
انگيزه سرمايه گذاري در حوزه ريلي کشور بسيار 
تاثيرگذار است؛ در واقع سرمايه گذاران در اين 

بخش بايد متناسب با آورده خود سود ببرند.
»محمدص��ادق حس��ني جورياني« تاکيد کرد، 
صنعت حمل و نقل ريلي کشور نيازمند سرمايه 
گذاري هاي سنگيني است؛ ضمن اينکه سرمايه 
گذار نيز با ايجاد انگيزه هاي حمايتي بايد س��ود 

حاصل از سرمايه گذاري خود را کسب کند.
نماين��ده م��ردم رش��ت در مجل��س ش��وراي 
اسلامي اظهارداشت: دولت با حمايت همه جانبه 
بايد به هرميزان س��رمايه گذاري در اين بخش 
بهاء دهد زيرا هرچه در صنعت حمل ونقل ريلي 
سرمايه گذاري شود به توسعه اقتصادي و رفاه 

مردم منجر مي شود.
اکنون طول خطوط ريلي کشور 13 هزار کيلومتر 
است و در چشم انداز 1۴0۴ بايد طول شبکه ريلي 
کشور به 2۵ هزار کيلومتر برسد لذا دولت درصدد 
اس��ت با اتصال همه مراکز اس��تانها به ش��بکه 
ريلي، زيرس��اخت هاي مورد نياز اين صنعت را 

گسترش دهد.

با تکمیل پروژه ريلي قزوين – رشت – آستارا اتفاق خواهد افتاد؛

ترانزيت سالانه 10میلیون تن کالا به اروپا و آسیاي میانه

منافع کولبري در جيب مافيا و سودجویان
ادامه از صفحه يک

... 1۸۴ قلم کالا اختصاصي براي مرزنشينان را ابلاغ کند. اگر مصوبه مذکور 
ابلاغ ش��ود ش��اهد کش��تار و قتل عام کولبران نخواهيم بود، زيرا بيش از ۹0 
درصد تامين معيش��ت مردم مرزنش��ين از طريق معابر کولبري اس��ت وقتي 
براي مرزنشينان اشتغال دائم و پايدار ايجاد نکرديم حداقل بايد سعي کنيم 
معابر کولبري که به منزله آب باريکه را مسدود نکنيم. فراموش نکنيم که مرز 
تنها راه ارتزاق مردم مرزنشين است. وقتي مردم با بازگشايي مرزها مي توانند 
منتفع شوند، چرا همچنان نسبت به آن بي توجهي مي شود؛ واردات 133۹ 
قلم ممنوع اعلام شده و کميسيون اقتصادي دولت مطرح کرده که واردات 
1۸۴ قلم بايد براي معابر کولبري ۴ استان آزاد مرزنشين آزاد شود اما متاسفانه 
هنوز اين مصوبه ابلاغ نش��ده اس��ت. نکته مهم اينکه کولبران با مش��کلات 
زيادي دست و پنجه نرم مي کنند، بارهاي برخي از کولبران در مراحل گمرک 
مرزي متوقف مانده اند؛ معابر کولبري اقلام مشخصي است که شامل 1۸۴ 
اقلامي است که تلاش زيادي براي تصويب آن شد اما متاسفانه دولت حتي 
مصوبه خود را براي اجرا ابلاغ نمي کند. بي شک بايد تعاوني هاي کارآمدي را 
تشکيل داد که کولبران واقعي از منافع و مزاياي آن برخوردار شوند نه مافيا و 
سودجوياني که در تهران نشسته اند. در حالي که کولبران واقعي بايد از برکات 
تعاوني ها، مرزنشيني و معابر کولبري منتفع شوند اما متاسفانه بخش اعظم 
منافع کولبري به جيب مافيا مي رود؛ بايد به دنبال جاذبه ها و تامين رضايت 
مردم باشيم نه نارضايتي آنها . مرزنشين بسيار صبور هستند و دولت نيز بايد 
به فکر منافع مرزداران باشد بي شک تامين منافع و معيشت مرزداران منجر 

به پايدار و قوي تر شدن منافع ملي و امنيتي مي شود.

رسانه ملي در عسرت
ادامه از صفحه يک

ايش��ان بود که طي آن ها مي ديدم وي با چه گس��تاخي و بي ملاحظگي با 
مهمانان برنامه برخورد مي کند و مدام به ميان حرف آن ها مي دود و کلام 
آن ه��ا را مي ب��رد. اي��ن رفتار زننده چنان دلزدگ��ي در من ايجاد کرد و چنان 
جريحه دار شدم که تصميم گرفتم ديگر هيچ وقت پاي برنامه او ننشينيم. در 
همانحال مطمئن بودم که اين نوع برخورد ادامه پيدا نخواهد کرد و به زودي 
بايد منتظر يک اتفاق تلخ و ناگوار بود اما هيچ وقت فکر نمي کردم اين اتفاق 
با حضور مسعود فراستي رقم بخورد. ما هرچقدر که نسبت به نوع رفتار و نحوه 
کارشناسي فراستي در مورد آثار سينمايي و کارگردانان و بازيگران اين عرصه 
انتقاد داشته باشيم به هيچ وجه نمي توانيم و نبايد با اين شخصيت فرهيخته 
فرهنگي و پيشکسوت به نحوي برخورد کنيم که آرش ظلي پور برخورد کرد. 
واقعيت اين است که طي ساليان اخير، رسانه ملي با هدف جذب مخاطب، به 
انتخاب برخي مجريان خام و مبتدي که از ويژگي هايي نظير بي ملاحظگي، 
گس��تاخي و بي پروايي برخوردار هس��تند روي آورده و با اين اقدام موجبات 
جريحه دارشدن جامعه و در عين حال بدآموزي براي جوانان و نو نهالان را 
فراهم آورده است و انتقادات زيادي را متوجه مديران اين رسانه نموده است. 
البته باخبر شديم که مديران سيما و نيز شخص آرش ظلي از مسعود فراستي 
عذرخواهي کرده اند اما تاثير نامطلوب رفتار مجري جوان تا مدت ها در اذهان 
باقي خواهد بود. اي کاش پيش از اين و با ديدن نحوه اجراي آرش ظلي پوردر 
برنامه هاي قبلي به وي تذکر لازم مي دادند و يا در صورتي که اصلاح پذير 

نبود عذر اورا مي خواستند تا کار به اين مرحله کشيده نشود. 

یادداشت

سرمقاله

رئيس خانه صنعت، معدن و تجارت ايران با بيان 
اينک��ه باره��ا گفته ايم فکري به حال ديون معوق 
واحدهاي توليدي شود، گفت: بايد يک تنفس به 

توليدکنندگان بدهيد تا اکسيژن به آنها برسد.
س��يد عبدالوهاب س��هل آب��ادي در گفت وگو با 
خبرگزاري تس��نيم ، با اش��اره به اينکه افزايش 

ن��رخ ارز يک فرصت مناس��ب ب��راي حمايت از 
واحدهاي توليدي کش��ور است، اظهارداشت: در 
اين شرايط نبايد هر روز موانع جديدتري را پيش 
پ��اي توليدکنندگان قرار داد.رئيس خانه صنعت، 
معدن و تجارت ايران با بيان اينکه برگش��ت ارز 
صادرکنندگان به کشور و سامانه نيما مشکلاتي 

را براي توليدکنندگان به وجود آورده که با وجود 
تمام مکاتبات هنوز نواقص آنها برطرف نش��ده 
اس��ت، افزود: اگر امروز تس��هيلات مناس��ب در 
اختي��ار واحده��اي توليدي قرار گيرد به طور حتم 
وضعي��ت آنه��ا بهبود يافت��ه و ظرفيت آنها به کار 

گرفته خواهد شد.

رئيس کميس��يون کش��اورزي اتاق تهران درباره 
بخش��نامه اخي��ر بانک مرکزي گف��ت: ۴۸ درصد 
صادرات ما به عراق و افغانس��تان که نزديک به ۹ 
ميليارد دلار است مربوط به صنايع غذايي و بخش 
کش��اوزري اس��ت و نظرخواهي از اين بخش جزو 
حداقل  انتظارات ما بود که متاسفانه صورت نگرفت.  

کاوه زرگران در گفت وگو با ايلنا در خصوص بخشنامه 
جديد بانک مرکزي در خصوص بازگشت ارز حاصل 
از صادرات گفت: اينکه صادرکننده را ملزم کنيم که 
حتي سود حاصل از صادرات خود را با بخش دولتي 
مش��ارکت کند در هيچ کجاي دنيا امر پسنديده اي 
نيست و به صادرات لطمه مي زند. رئيس کميسيون 

کش��اورزي اتاق تهران ادامه داد: وقتي قيمت دلار 
افزاي��ش پي��دا مي کند اين موج بر روي قيمت هاي 
مواد اوليه کالاهاي ساخت داخل و طبعيتا بر روي 
قيمت نهايي اثر مي گذارد حال اينکه دولت انتظار 
دارد صادرکننده با همان قيمت غيرواقعي ارز حاصل 

از صادرات را تحويل بدهد منطقي نيست.

فکري به حال ديون معوق واحدهاي تولیدي کنید تجارت صادرات 48 درصدي محصولات کشاورزي به عراق و افغانستان
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